
Zápis ze schůze výboru České spondylochirurgické společnosti ČLS JEP
Místo a datum konání: Průhonice, 13. 12. 2023

Zúčastnění: dr. Barsa, dr. Cienciala, prof. Hrabálek, dr. Vyskočil, dr. Kučera, dr. Mrůzek, doc.Vachata, doc. Vaněk, dr. prof. Sameš jako host
Omluveni: prof. Krbec, prof. Repko, prof. Štulík, prof. Kočíš
1. Argumentace proti centralizaci primárních tumorů páteře: názor za neurochirurgickouspolečnost prezentoval prof. Sameš. Hlavním argumentem pro to, aby k centralizaci v této doběnedocházelo, je neznalost incidence těchto lézí v populaci ČR. Neurochirurgové proto spočítajípočet pacientů léčených v ČR za rok 2023. Současně požádáme onkologickou společnost ČLSJEP o informaci, kolik případůza rok 2023 řešil onkolog samostatně, případně kolik jich odeslal kespondylochirurgické konzultaci (Barsa). Prezentace výsledků obou průzkumů během příští schůzev polovině února. Současně zazněl hlas konstatující praxi, kdy v určitých oblastech země vedeléčbu především metastatického postižení páteře radiační onkolog, který se na chirurga obrací jense specifickými a jasně definovanými úkoly. V této situaci má chirurg jen minimální rozhodovacífunkce.
2. Nová KDP – spondylochirurgové v minulosti jmenovali tři okruhy zájmu: deformity, infektypáteře a páteřní onkologii, které by rádi popsali v podobě KDP. Pro tyto okruhy byly vytvořenypracovní skupiny, u některých i otázky, které by KDP měly zodpovědět a předpokládáme zahájeníjejich řešení v první polovině roku 2024.
3. Spine Tango-existuje český překlad, který jsme plánovali zpřístupnit 1.1.2024, z důvodů IT našvýcarské straně se tak stane na konci 3/2024. Výbor SCHS již v minulosti vyjádřil rohodnutípoužívat registr používat jako registr celonárodní. Na příští schůzi výboru proto bude pozván doc.Čapek k seznámení členů výboru s fungováním a principy registru.
4. Setkání zástupců Center vysoce specializované spondylochirurgické péče proběhlo 2. 11.2024. Pozváni byli zástupci všech pracovišť, která získala statut Centra a mimoto zástupcipracoviště z Ústí nad Labem a Českých Budějovic. Účastni byli všichni kromě zástupcůNemocnice Na Homolce. Mgr. Škampová z MZ byla během jednání vyzvána dopisem k tomu, abyse vyjádřila ke skutečnosti, že přidělením dekretu Nemocnici Na Homolce, která nesplňujestanovené podmínky, dochází ke koncentraci 4 pracovišť na území hlavního města. To je většípočet, než zbytek Čech, nebo Moravy. Současně to při daném počtu Center bude po poslednímvýběrovém kole znamenat, že Ústecký nebo Jihočeský kraj, kde fungují etablovaná pracovistě,zůstane nepokryt centrovou péčí. Zástupci byli dále zpraveni o způsobu financováni provozní ainvestiční stránky Centra-zástupci zdravotních pojišťoven a MZ.
5. Varia: případ EuroPain Clinic: výbor České spondylochirurgické společnosti ČLS JEP i nadálenesouhlasí s působením společnosti na českém trhu. Péči této společnosti nevnímáme jakosystémovou, nelíbí se nám to, že pacientům poskytují epiduroskopické výkony, nesouhlasímes finančním ohodnocením, kterého tato algeziologická společnost dosáhla a nelíbí se nám způsobvzdělání jejich lékařů. Doporučujeme, aby, pokud se nejedná o akutní stavy typu sy. kaudy neboakutně vzniknuvšího motorického deficitu, spondylochirurgická pracoviště nepřejímala jejichpacienty do následné péče. Děje se tak proto, že jinými prostředky nejsme schopni vytvořitdostatečný tlak. Zapsal dr. Barsa, 15. 12. 2023


